

الجمعية العامة الـ145 للاتحاد البرلماني الدولي

كيغالي، رواندا

15-11 تشرين الأول/أكتوبر 2022



C-IV/145/A.1 10 حزيران/يونيو 2022

اللجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة

مشروع جدول الأعمال

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحضر الموجز للدورة التي عقدتما اللجنة خلال الجمعية العامة الـ144 للاتحاد البرلماني الدولي في نوسا دوا (آذار/مارس 2022)

3. استجابة الأمم المتحدة لتزايد الجوع والمجاعة

يتفاقم الجوع والمجاعة في جميع أنحاء العالم بسبب الصراع المتزايد، وتغير المناخ الجامح، والعواقب الاقتصادية لجائحة كوفيد-19. لقد زاد الصراع هذا العام في أوكرانيا هذه النظرة المأساوية.

من بين 811 مليون شخص يخلدون إلى النوم جائعين كل يوم، زاد عدد أولئك الذين يعانون من انعدام الأمن الغذائي الشديد بأكثر من الضعف في السنوات القليلة الماضية، من 135 إلى 276 مليون شخص، بينما ارتفع عدد أولئك الذين يعانون من مستويات حالات طوارئ من الجوع إلى 49 مليون شخص.

ويحتل برنامج الأغذية العالمي مركز الصدارة في الجهود الإنسانية الرامية إلى توفير الغذاء لمن هم في حاجة ماسة إليه، في حين تساعد منظمة الأغذية والزراعة الحكومات والوكالات الإنمائية على تنسيق أنشطتها لتحسين وتطوير الزراعة وكذلك موارد الأراضي والمياه.

كيف تعمل هاتان المنظمتان التابعتان لمنظومة الأمم المتحدة عملياً وما هي التحديات التي تواجههما في أداء ولايتهما التكميليين؟



4. حضور الأمم المتحدة الميداني دعماً للتنمية الوطنية: حالة رواندا

على مر السنين، دعا الاتحاد البرلماني الدولي إلى إقامة علاقة أوثق بين العمليات الميدانية للأمم المتحدة (الفريق القطري لوكالات وبرامج الأمم المتحدة بقيادة المنسق المقيم) وبرلمان البلد المضيف كوسيلة لبناء قدر أقوى من المساءلة والمشاركة في عمل الأمم المتحدة الإنمائي. وليس من السهل دائماً إقامة علاقة عضوية بين فريق الأمم المتحدة القطري والبرلمان بسبب الافتقار إلى الموارد، والمخاوف من التدخل السياسي، وغير ذلك من العوامل المماثلة.

وستشهد هذه الدورة مناقشة بشأن دور المنسق المقيم وفريق الأمم المتحدة القُطري إزاء الحكومة والبرلمان. وستوضح حالة رواندا العمليات المؤسسية الرئيسية المعنية وطبيعة العمل الذي تضطلع به الأمم المتحدة في الميدان.

5. انتخاب أعضاء المكتب

ستملأ اللجنة الشواغر الموجودة في المكتب استناداً إلى الاقتراحات الواردة من المجموعات الجيوسياسية.

6. ما يستجد من أعمال





145th IPU Assembly

Kigali, Rwanda 11-15 October 2022



Standing Committee on United Nations Affairs

C-IV/145/A.1 10 June 2022

Draft agenda

- 1. Adoption of the agenda
- 2. Approval of the summary record of the Committee's session held at the 144th IPU Assembly in Nusa Dua (March 2022)
- 3. The UN response to growing hunger and famine

Hunger and starvation are worsening around the world because of growing conflict, runaway climate change, and the economic consequences of the COVID-19 pandemic. This year's conflict in Ukraine has added to this dramatic outlook.

Of the 811 million people who go to bed hungry every day, the number of those experiencing extreme food insecurity has more than doubled in the past few years, from 135 to 276 million people, while those experiencing emergency levels of hunger has risen to 49 million people.

The World Food Programme (WFP) is at the forefront of the humanitarian effort to provide food to those in urgent need, whereas the Food and Agriculture Organization (FAO) helps governments and development agencies coordinate their activities to improve and develop agriculture as well as land and water resources.

How are these two UN system organizations working in practice and what are the challenges they face in delivering on their complementary mandates?

4. The UN field presence in support of national development: The case of Rwanda

Over the years, the IPU has advocated for a closer relationship between UN field operations (Country Team of UN agencies and programmes led by the Resident Coordinator) and the host country's parliament as a way of building stronger accountability and buy-in for the UN's development work. Developing an organic relationship between the UNCT and the parliament is not always easy due to a lack of resources, fears of political interference and other factors.

This session will feature a discussion on the role of the Resident Coordinator and the UN Country Team vis-à-vis the government and the parliament. The case of Rwanda will illustrate the key institutional processes involved and the nature of the work that the UN carries out in the field.

5. Elections to the Bureau

The Committee will fill the existing vacancies on the Bureau based on proposals from the geopolitical groups.

6. Any other business